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ТЕМАТИЧЕСКИЙ ПЛАН ЗАНЯТИЙ СЕМИНАРСКОГО ТИПА 
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(уровень специалитета) 2 курса (4 семестр) лечебного факультета 

на 2023 – 2024 учебный год. 

 

THE THEMATIC PLAN OF PRACTICAL CLASSES 

in the discipline "General surgery" for students in the educational program of the specialty General Medicine (specialty level) 2 

courses (4th semester) of the General Medicine Faculty 

for the 2024-2025 academic year. 

 

№ Тема занятия 

1. Вводное занятие. Введение в предмет и история хирургии. Доказательная медицина в хирургии. 

Introductory lesson. Introduction to the subject and history of surgery. Evidence-based surgery.   

2. Асептика. 

Asepsis 

3. Антисептика. 

Antisepsis 

4. Болевой синдром. Местная анестезия. 

Pain relief. Local anaesthesia 

5. Общая анестезия. 

General anaesthesia 

6. Кровотечения и кровопотеря. 

Bleeding and acute blood loss. 

7. Основы гемотрансфузиологии. 

Blood transfusion. 

8. Основы гемотрансфузиологии. 

Blood transfusion. 

9 Неоперативная хирургическая техника. Пункции. Дренирование и тампонирование ран и полостей. 

Дренирование полых органов.  

Non-operative surgical technique. Punctures. Drainage of wounds and cavities. Drainage of hollow organs. 

10. Неоперативная хирургическая техника. Десмургия. 

Non-operative surgical technique. Desmurgy. 

11. Основы хирургии повреждений. Раны. 

Surgery principles of the injury. Wounds. 

12. Основы хирургии повреждений. Травматизм. Травма головы. 

Surgery principles of the injury. Traumas of the head. 

13. Основы хирургии повреждений. Травматизм. Травма груди и живота. 

Surgery principles of the injury. Traumas of the chest and abdomen. 

14. Основы хирургии повреждений. Повреждение мягких тканей, сухожилий и суставов. Переломы и вывихи. 

Surgery principles of the injury. Damage of the soft tissues, tendons and joints. Fractures and dislocations. 

15. Основы хирургии повреждений. Термические повреждения. 

Surgery principles of the injury. Thermal damage. Burns. 

16. Основы хирургии повреждений. Термические повреждения. 

Surgery principles of the injury. Thermal damage. Frostbite. 

17. Основы хирургии нарушения регионарного кровообращения. Нарушение артериального кровотока.  

Surgery principles of the regional circulatory disorders. Arterial circulatory disorders.  

18. Основы хирургии нарушения регионарного кровообращения. Нарушение венозного кровообращения. 

Нарушение лимфообращения. 

Surgery principles of the regional circulatory disorders. Venous circulatory disorders, Lymphatic circulatory 

disorders. 

19. Основы восстановительной хирургии. 

Fundamentals of reconstructive surgery. 

20. Общие вопросы онкологии. 

General issues of oncology. 

 

Обсуждено на заседании кафедры общей хирургии, протокол № 09 от 29.01.2025 г. 

Discussed at the meeting of the Department of General Surgery, Protocol 9 of 29.01.2025. 


